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Rosaleda de Dénia 

Recordem que en els anys 50, 60, i 70 els 

balls continuaven en força, era el punt 

d'encontre en el que els jóvens anaven a 

fer noves amistats i també alguna cita 

entre chics i chiques. 

(Una de les últimes fotos de la 

ROSALEDA de Dénia abans de derrocar-

la per a construir una finca de pisos). 

La temporada sempre començava per  

Pasqua si fea bons temps. La de l'any 1971 va ser amenisada pels xabiencs "BRADMIS" el 

dumenge i dilluns pel matí en sessió vermut, inclús hi havia gent botant a la corda. El mateix 

conjunt va tocar per la vesprada/nit en sessió de 19 h a 22 h que era lo habitual i també el 2 ͦᶰ 

i el 3 ͤ ͬ dia de Pasqua tocaren ells. En les mateixes festes de l'any 1972 van tocar en idèntic 

format de matí i vesprada/nit el conjunt "SAN FRANCISCO" que eren d'Almussafes; este 

conjunt tenia un èxit trement i era un dels pocs que feen eixir a la gent a la pista de ball en les 

primeres cançons, lo qual no era lo habitual.  

La temporada de ball era fins a finals d'octubre inclús fins a primers de novembre si 

acompanyava el temps. En els anys 50 i 60 les taules que es posaven al costat de la pista les 

van haver de llevar perque els jóvens dels 70 preferien assentar-se en quadrilles tots junts per 

diferents parts de la pista i no en taules. Uns atres conjunts d'eixos anys 70 van ser 

MANZANAS AMARGAS de Gandia, LOS GLOVERS d'Oliva, LOS ZAREKS de la Pobla 

del Duc, LOS TUMBAS de Carcaixent, SANTA FE de Valéncia, i moltíssims més que ya no 

recordem. Pero tot té un final i ningú anava a pensar que les discoteques acabaren en tot això.  

L'última temporada va ser la de l'any 1975 i es que el públic cada volta era més jovenet i al 

final van preferir anar-se’n a les discoteques que van obrir en eix any en Dénia i comarca, 

LA FELICIDAD, ATENEA, LA KIKA, GALAXIA, EL BOWLER'S, DIANA 3, EL 

CABALLO BLANCO, CARAGOL, MOLI BLANC i tantes atres.  

En dos ocasions més es va obrir la Rosaleda per a ballar en Pasqua, una en l'any 1982, 

sessió organisada per la Falla Centro en el conjunt denier "BAHIA". I dos anys més tart del 

seu tancament definitiu que va ser en 1988, per iniciativa de la Filà Amiries, en la Pasqua de 

1990 en el conjunt ondareny "LOS GALOS".  

En maig de 1995 es netejà i és pintà de nou per a les activitats de "EMBARCA'T AB 

DÉNIA" i poc temps despuix es va derrocar per a construir un edifici que té per nom el 

mateix de la pista de ball i del cine que tants bons recorts ha deixat a bona part dels veïns de 

Dénia i de la comarca d'aquells anys. LA ROSALEDA és part de l'història de molta gent i 

que sempre recordarem. 

Roc Chabàs Associació 



 

L'importància del port de Dénia  

 

En 1521 es va embarcar en Dénia tota la 

noblea valenciana, fugint de la guerra de 

les Germanies. Viciana, en la Crònica de 

Valéncia, escriu en 1564 que el port “té 

un secret a l'entrada” accentuant el seu 

valor estratègic.  

El virrei Vespasiano Gonzaga realisa un 

estudi de tota la costa, des de Guardamar 

fins a Valéncia, i propon la millora del 

ports i el castell. Descriu en Dénia dos 

ports o dàrsenes protegits per secs, una a 

ponent, capaç per a trenta o quaranta 

galeres en els rems alçats, i una atra prop de l'anterior, pero més cap a llevant, en capacitat 

per a huit galeres. Possiblement es referia al fondejador situat al nort del canal, front al carrer 

de la Mar, mentres que el segon seria el cridat “la caldera”, en l'espai ocupat actualment pel 

Club Nàutic. Esta descripció va donar orige a un gravat poc afortunat del port, en dos cales 

que deuen interpretar-se com formades per secs i no com apareixen a primera vista.  

Est informe, datat en 1575, va reforçar l'importància militar que va tindre el port com a base 

de galeres. L'us militar va tindre justificació estratègica i quedà corroborat en la participació 

en els dos majors events navals de l'época: la preparació de la batalla de Llepant (1571), en 

una visita d'inspecció de Juan d'Àustria i la de l'Armada Invencible en 1588. 

Per esta época, el Marqués de Dénia havia donat una renda anual de 600 sòus valencians per 

a l'iglésia (revocada posteriorment), provinent dels drets de càrrega i descàrrega del port, que 

dona una idea de la quantia d'eixos ingressos, derivats del tràfic comercial. 

L'arribada en 1580 de Miguel de Cervantes procedent del seu captiveri en Alger confirma 

esta llínea marítima, molt utilisada com a porta de Valéncia cap al sur. En 1599, López de 

Vega com a croniste del rei Felip III, visita Dénia i relata passejades nàutiques a la “Cova 

Tallà”, peixca i festejos marins, que constituiran els primers passos de l'us turístic que hui té 

el port.  

Eixe mateix any, el Marqués de Dénia, Duc i Cardenal, construïx quatre galeres armades que 

varen tindre base en el port, fent incursions fins a Alger. Durant esta época es va construir la 

nòria i la bassa en la punta del Raset, que funciona com aiguada fins a ben entrat el sigle XX, 

i que va desaparéixer definitivament cap a 1960, baix l'arrancada del dic Nort.  

Gravat del port de Dénia, sigle XVI. L'existència de dos dàrsenes protegides per uns baixos 

va ser difícil de representar per als geógrafs d'este sigle, aplegant-se a solucions equívoques i 

poc afortunades. 
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La fragata Guadalupe  

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

El sigle XVIII, va ser de constants innovacions per a la marina de guerra. 

Deixant arrere sigles de galeres i galeots, que a pesar de la seua rapidea i poca estabilitat 

varen poder eixercir el control del llitoral i desplaçar mercaderies valioses, varen aplegar les 

fragates i varen irrompre en la navegació, per la seua efectivitat en la marina de guerra i en 

l'Armada espanyola. La primera es construïx en 1756 i els seus principals usos varen ser, el 

combat, servicis de patrulles, vigilàncies de les costes i el transport de mercaderies. I va ser 

en els anys del regnat de Carles IV, quan la fragata Guadalupe sorgix de les darassanes del 

port de l'Havana, ya que Cuba proporcionava llavors una gran cantitat de fusta. 

La fragata d'este nom, de 34 canons, al comandament del capità José de la Carrasca, va eixir 

de Palamós (Girona) el 14 de març de 1799, estant comissionada per a la protecció de la 

costa i el comerç i es va establir en els voltants de les illes Columbretes (front a la costa de la 

província de Castelló).  

En el matí del dia 15, a l’albirar entre la costa i els illots vàries veles sospitoses que va 

resultar que pertanyien a una divisió enemiga i davant les forces tan superiors, pren de nou el 

regrés a les Columbretes. Per la vesprada els enemics havien guanyat molta distància a la 

fragata i proseguien a la seua caça, pero el temps amenaçava i va fer que la pergueren de 

vista. La fragata canvia el rumbo cap a la Veta de Sant Antoni en l'esperança de desorientar-

los.  

A les 4 de la matinada, suponent que estaven fòra del seu alçanç, La Guadalupe, en tota la 

seua velocitat, va envestir contra la costa de la Veta de Sant Antoni, prop de la població de 

Dénia ya que per motius de la pluja no havien pogut divisar.  



 

El choc va ser espantós, i varen caure a l'aigua tots els que estaven en la coberta. Varen pujar 

sobresaltats els que descansaven, donant-se conte de que l'enemic al que s'enfrontaven era 

més perillós que del que havien escapat. 

La fragata es trobava molt prop de la plaja, pero sobre ella trencava la mar en tanta força, que 

varen vore que era impossible acostar-se ad ella en embarcacions o de qualsevol atre modo.  

En escomençar el dia la població de Dénia va acodir en massa al lloc del sinistre atreta per 

les canonades d'auxili, els mariners varen tirar a la mar vàries llanches que varen tripular en 

valentia, pero res varen poder fer contra la mar.  

No quedava res a fer, el comandant en resignació, exhortà als seus subordinats per a que se 

subjectaren en força i aixina poder resistir els colps de la mar.  

Un mariner va tindre la fortuna d'aplegar ilés i nuet a la plaja davant la sorpresa de tots, 

prenent alé uns moments, va agarrar una veta, l’amarrà a la seua cintura i es tirà de nou a la 

mar, i nadant vigorosament cap als seus companyers i aplegà al tros de la proa a on subjecta 

en força la veta, i aixina pogué eixir fins a l'últim dels que allí quedaven vius.  

Est héroe es nomenava Andrés Martina, nom que l'història de la Marina senyala com a 

eixemple de desinteressada abnegació. Els nàufrecs varen ser duts en carros i cavalls a la 

població, varen ser acollits en cases i molt ben atesos. La mar tirà a la plaja els cadàvers de 

numerosos mariners i uns atres no varen aparéixer, donant-se per perduda casi la mitat de la 

tripulació, que consistia en 327 mariners abans de la catàstrofe. En 1998 i 1999, dos sigles 

despuix del naufragi, un equip vinculat al Museu Arqueològic de la ciutat de Dénia, localisà 

les recialles que quedaven de la fragata. 
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Bales de canó sumergides en el fondo marí a on descansen les recialles de la nau. 

 

 



 

 
 

EDITORIAL 

 

LA SOLAPADA CONSTRUCCIO DELS PAÏSOS CATALANS 

 
Ningu ho ha votat, a ningu li han preguntat 

i, si preguntaren, practicament ningu en 

Valencia ho voldria; no obstant, no de iure, 

pero si de facto, la construccio dels països 

catalans (pp.cc.) se va convertint a marches 

forçades en una realitat. 

 

L’expressio i el concepte que implica son 

una aberracio sense cap aval historic, 

politic, social o cientific. No es mes que el 

deliri de grandea d’una burguesia catalana 

del sigle XIX en un complex d’inferioritat 

historica digne d’estudi, que ha devingut 

en proyecte imperialiste al mes pur estil 

Tercer Reich. 

 

Lo de la llengua comuna, ademes de fals, 

es nomes una excusa per a conseguir l’objectiu politic.  

 

En Catalunya es ya una realitat per a casi tota la poblacio. Alli el mapa dels pp.cc. es una 

image natural –nomes s’ha de vore cóm informen de l’orage en la TV3–. Des de fa per lo 

manco mig sigle es de lo mes habitual que universitats catalanes publiquen treballs d’inves-

tigacio que parlen de qualsevol tema (la flora, l’historia, el sexe dels angels…) dels pp.cc. 

Insistim en que es tracta de temes que no tenen res que vore en la llengua (l’excusa) sino en 

aspectes totalment aliens ad eixe tema. 

 

Qui no tinga fills en edat escolar segurament no coneixerà les Proves Cangur. Son una 

competicio per a estudiants de secundaria que tracta de fomentar el gust per les 

matematiques. S’originaren en França en 1991 i pronte s’estengueren internacionalment. La 

Association Kangourou sans Frontières –com se pot llegir en la web canguromat.es– nomenà 

a “la Federación Española de Sociedades de Profesores de Matemáticas (FESPM) como 

miembro oficial en España para desarrollar las actividades de esta asociación en todas las 

Comunidades a excepción de Cataluña, Baleares [y] Comunidad Valenciana”. ¿I eixa 

excepcio? Per a l’aclariment acodim a la wikipedia en catala: “En l'àmbit catalanoparlant és 

la Societat Catalana de Matemàtiques, a través de les seues comissions balear, valenciana i 

catalana, qui organitzada [sic] la prova Cangur des de l'any 1996.” 



 

Com si fora lo mes normal del mon, els estudiants valencians que participen reben en sa casa 

un diploma firmat en Barcelona expedit per la Societat Catalana de Matematiques, que es una 

filial del Institut d’Estudis Catalans (IEC). I ya està, els balears i valencians fent la seua 

funcio de provincies catalanes com si tal cosa. 

 

En 2022, en Guardamar, se celebraren les X Jornades d’Etnobotànica en Llengua Catalana. 

Unes jornades itinerants que tenen lloc cada dos anys i de les que ya havien segut amfitriones 

poblacions com Torrent, Xixona o Ibi, a banda de pobles de Catalunya i Balears. Entre els 

organisadors, per supost, l’omnipresent IEC; tambe el Departament de Cultura de la 

Generalitat de Catalunya o la Universitat de Barcelona, ademes d’unes atres entitats, sobre 

tot de Guardamar. De nou la llengua com a excusa per a donar carta de naturalea als pp.cc. en 

tots els ambits. 

 

Ya fa anys que l’importantissim jaciment arqueologic de Valencia “la Vella”, en Ribarroja, 

està sent investigat. Fins aci tot normal. Lo que ya no ho es tant es el fet de que l’entitat que 

està al carrec de les investigacions es el ICAC, sigles del Institut Català d’Arqueologia 

Clàssica. Pareix ser que cap servici arqueologic valencià pot fer eixe treball, que els 

arqueolecs valencians no tenen categoria per a encarregar-se del jaciment i han de vindre de 

Catalunya a ensenyar-nos a fer-ho. O mes be, que baixen al sur dels pp.cc. a investigar el 

passat comu. Tenint en conte lo que fan en l’historia els veïns del nort no sería estrany que 

trobaren que la Valencia visigoda ya era catalana. 

 

No està de mes recordar que l’alcalde de Valencia rebujà un centre logistic de Amazon de 

manera que este acabà en Barcelona; mes avant renuncià a la Copa America de Vela i esta se 

celebrarà –¡quína casualitat!– en Barcelona; i, mentres el port de Barcelona fa inversions 

millonaries per a doblar la seua capacitat, l’ampliacio del port de Valencia es boicotejada pel 

mateix alcalde de la ciutat. ¿Cóm s’explica tot aço si no es com a resultat del delliberat 

proposit de relegar a Valencia a ciutat de segon orde per a que no puga fer ombra a una 

Barcelona capital dels pp.cc.? Pero, clar, som nosatres que veem fantasmes. 

 

El pancatalanisme, que ho te previst tot, fa temps que declarà el dia de Sant Joan com a festa 

dels pp.cc. De moment, l’actual govern del Botanic ya l’ha convertida en festa autonomica, 

en detriment de Sant Vicent Ferrer, patro del Regne de Valencia.  

 

A lo llarc del territori valencià van sorgint colles de moixaranguers, sempre espentades per 

entitats catalanistes. No amaguen el seu deler de que castells i moixarangues (de moment 

utilisen els dos noms, pero ya voran com al final a tot li diran castells) constituixquen 

l’image representativa del folclor dels pp.cc. 

 

La llista no te fi. Si ha llegit els nostres editorials a lo llarc dels anys haura comprovat que 

aço nomes es una mostra. ¿I qué fa el valencià mig? Riure-li les gracies ad estos que el volen 

subyugar mentres estes denuncies li molesten perque li encanta viure en la figuera. 

Mal que els pese, no deixarem de fer-les. 

 

ROGLE 

 

 

 



 

EL RACÓ L’ASSUCAC DE LA RAONAMENTA 
Moratros 

Es queixava l’emperador Gay, de malnom Calígula ‘boteta’, de que el poble romà no 

tinguera un únic coll, per a poder aixina tallar-lo d’una vegà (Suetoni 30: Vtinam populus 

Romanus unam ceruicem haberet!). Eliminar tropetes de guerrillers és més costós que 

eliminar un únic eixèrcit en una gran batalla, més difícil que carregar-se una sola entitat 

uniforme. Els llingüistes de veres saben que la llengua és una abstracció, una cómoda 

entelèquia, i que majorment les nomenades llengues no no són més que una concatenació de 

bulliciosos dialectes, les quals caps, per sòrt, no és posible eixecutar d’un tall. La diversitat, 

la pluralitat, la dialectalisació són enemics dels llingüicides. Ací no val la filípica grega: 

“dividix i venceràs” (diaírei kaì basíleue), sino lo contrari: “unifica i venceràs”. I ara ya tots 

sabem de qué estem parlant ¿vitat? 

El diccionari-ficcionari de l’acadèmia mal pactada i ben pagada en l’objectiu polític de 

sometre la diversitat llingüística reconeix sols una forma valenciana per a ‘mosatros’, justetet 

l’unica que fa sigles no’s gasta en terres valencianes: nosaltres. Les autoritats polítiques mos 

han graciosament concedit en temps més recents la mercé de reconéixer també la variant 

nosatres ¡gràcies, excelències, per la vostra caritat! La realitat és que en valencià el poble, 

segons ses respectives parles, diu matros, moatros, mohatros, moratros, mosatres, mosatros, 

natros, noatros, nohatros, nosatres, nosatros… pero mai nosaltres ¡això és punteria, mante, 

això és encertar!  

Ma forma favorita és naturalment, com per [de]formació profesional era d’esperar, la més 

rareta i difícil d’explicar: moratros. No cal patir pel canvi de /n/ inicial (llatí nos) a /m/, 

consonant que en àmbit indoeuropeu està ben documentà per a la primera persona del plural: 

armeni mez, lituà mẽs, polac my… i indirectament en les desinències verbals llatines 

(amamus ‘amem’) o en l’arcaic hitita (–meni). Ixa, en /m/ inicial, és segurament la raïl 

primitiva, una forma basà en la primera persona del singular (cfr. llatí me ‘me – a mi’). 

Ademés el pas és antic: tenim un mosaltres ya en 1399 (Rubio, Epistolari de la València 

medieval (1), 2003, 347). El pas acontenygué també en el sefardita o castellà dels jueus 

espanyols: mosotros. Ara be… ara ve la part més divertida: l’explicació de l’innovadora 

vibrant simple. Provem. 

 



 

La pèrdua de /d/ intervocàlica, una atra característica de manual de la llengua valenciana, era 

antiquíssima i està ya in fieri en provençal, a on el tractament regular és el pas a la silbant 

sonora /z/ (Schultz–Gora, Altprovenzalisches Elementarbuch, 1973, 48), que en alguns 

dialectes, especialment en lo nort, desapareixia (Schultz–Gora 1973, 48 r77): llatí sudore– > 

susor > suor. Podríem, puix, restituir un procés [d > (s) > z > h > 0]. Ya en els manuscrits de 

S. Pere Pasqual tenim casos com animes resemides de pecats (Armengol, Obras de S. Pedro 

Pascual... 1907, II 134 r5) o resemits ab la preciosa sanch (Armengol 1907, II 186). 

El segon pas, [z > h], el trobem, per eixemple, en els “Extravagants” alcoyans: en tot lo 

document tenim aparentment un us indistint i arreu de razo/n i raon, verbigràcia raon i razo 

en la mateixa llínea (Diéguez, Llibre de la Cort del Justícia d’Alcoi… 2012, 17). 

Lo més interessant és que ara podem proyectar el procés valencià s > z > h > 0 > r sobre un 

canvi de manual en el llatí arcaic i intentar aclarir un punt fosc del fenòmen fonètic nomenat 

rotacisme (pel nom grec de /r/), del pas de /s/ intervocàlica a /r/ i que canvià la careta de 

tantíssimes veus (per eixemple, Valesius > Valerius). És un canvi rar, encara que documentat 

també en el grup germànic i detectable en alternàncies com was ‘fon’ – were ‘foren’ en 

anglés o ‘orella’ gòtic auso – antic anglés ēare. Sabíem també que en llatí el procés 

escomençà igual: /s > z.../, pero el pas directe /z > r/ aparentment no tenia paralels tipològics.  

La documentació valenciana mos permet ara pacíficament reconstruir una sequència paralela 

[s > z > h > 0], on la vibrant (simple) hauria emergit per a mantindre la separació vocàlica, 

puix en llatí, com en el valencià històric (cfr. noatros > natros, Salvaor > Voro i similars), el 

hiat no té molt recorregut. L’us d’una vibrant antihiàtica està també documentat en parles 

coloquials de l’anglés australià.  

Tot açò és perfectament congruent en la tendència de /h/ llatina a desaparéixer 

intervocàlicament. Aixina, un chicotiu detallet de la parla ben viveta, digam, de Càrcer o de 

Moixent pot iluminar un punctum dolens de la fonologia d’una llengua inmortal como la 

llatina. Per favor, respecteu la varietat, respecteu la llengua real, respecteu el nostres 

dialectes.  

Xaverio Ballester – Universitat de Valéncia 

 

 

Xaverio Ballester es llicencià en filologia clàssica en l'Universitat de Valéncia l'any 1982 i es 

doctorà en filologia clàssica en l'Universitat de Barcelona en 

l'any 1987. Ha segut professor titular de filologia llatina en 

l'Universitat de Saragossa (1989), professor de filologia 

llatina en l'Universitat de La Laguna (1997) i des de l'any 

1998 és Catedràtic de filologia llatina en l'Universitat de 

Valéncia. Ballester també és coeditor de la revista Liburna.  

Fon nomenat acadèmic numerari de la Real Acadèmia de 

Cultura Valenciana (RACV) el 4 de juny de 2019.  
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https://www.lenciclopedia.org/wiki/1997
https://www.lenciclopedia.org/wiki/1998
https://www.lenciclopedia.org/wiki/Real_Acad%C3%A8mia_de_Cultura_Valenciana
https://www.lenciclopedia.org/wiki/Real_Acad%C3%A8mia_de_Cultura_Valenciana
https://www.lenciclopedia.org/wiki/4_de_juny
https://www.lenciclopedia.org/wiki/2019


 

Els nostres personages valencians 

Lluïs Fullana i Mira (O. F. M.) 

(Benimarfull, 1871 – Madrit, 1948) 

 

Lluïs Fullana i Mira naixque en la localitat de Bernimarfull, en el Comtat de Cocentaina, 

actual comarca de l’Alcoya, el 5 de giner de 1871. Pronte s’encarrilaria pel cami de l’estudi 

de mans dels franciscans que tenien convent en Cocentaina. Alli rebe formacio de llati i la 

preparacio per a ingressar en el Colege serafic de Benissa, en mires a professar com a flare 

de l’orde franciscana, ingressant als 17 anys; es en este centre a on es formaria en 

humanitats. 

 

Professà en l’Orde dels Flares Menors Franciscans en el convent que estos tenien en 

Ontinyent, des d’a on es traslladaria al de Cocentaina per a proseguir estudis de Filosofia. Els 

cursos de Teologia els realisà en Ontinyent i Benigànim, fins a que s’ordenà com a sacerdot 

en 1896, quan tenía 25 anys. En l’eixercici del seu ministeri, formà part de la “Casa de la 

Reina”, sent el confessor personal de la reina Maria Cristina, i conseller del Cardenal 

Gregorio Aguirre García, llegat papal en el Congrés Eucaristic celebrat en Madrit el 5 de 

juny de 1911. Tambe fon un dels acompanyants del Princip de Saboya en un dels seus viages 

a París. 

 

Fundà el convent franciscà de Sant Llorenç en Valencia ciutat (1908), i fon el superior de la 

seua comunitat. Arribà a ostentar, durant un llarc periodo de temps -fon reelegit en quatre 

ocasions-, el carrec de Ministre Provincial dels franciscans de la Provincia franciscana de 

Valencia. 



 

Vinculat al colege de “La Concepcio” d’Ontinyent, regentat per la seua orde i inaugurat en 

octubre de 1894, eixerci de professor de frances. Era coneixedor dels idiomes llati, grec, 

hebreu, frances, italia, angles i alema, ademes de la seua llengua materna, el valencià, i del 

castella. Estos coneiximents llingüistics serien fonamentals per a la magna obra que 

desenrollaria en posterioritat respecte de la llengua valenciana, la qual considerà havia de 

formar part del proces educatiu, com aixina deixà constancia en la conferencia que pronuncià 

en la Diputacio de Valencia en 1918 i que titulà “La cooficialitat de la Llengua Valenciana”. 

 

Els seus coneiximents llingüistics 

sobre els dialectes del Rif, 

motivà que fora requerit pel 

Ministeri d’Assunts Exteriors 

com a interpret en motiu de la 

visita a Espanya del Gran Visir 

del Protectorat Espanyol de 

Marroc. Ell fon l’elegit en la 

junta ordinaria de la Real 

Academia Espanyola, el 10 de 

març de 1927, per a convertir- se 

en academic de la dita institucio 

en representacio de la llengua 

valenciana.  

 

En aço donava compliment al 

Real Decret de 26 de novembre 

de 1926, que ordenava 

l’ampliacio del numero 

d’academics i la representacio de 

les atres llengües de l’Estat en la 

RAE. Prengue possessio el 11 de 

novembre de 1928; el seu discurs 

d’ingres duya per titul 

“Evolución del verbo en la 

lengua valenciana”.  

 

Tambe fon ell el professor elegit 

per a regentar la catedra d’est 

idioma en l’Universitat de 

Valencia, creada a proposta del Centre de Cultura Valenciana, inaugurant-se les classes el 29 

de giner de 1918. 

 

En 1914 rebia l’encarrec de Lo Rat Penat, presidit llavors pel Baro d’Alcahali, Josep Ruiz de 

Lihory, d’elaborar una ortografia per a la llengua valenciana.  

 

Despuix de diverses sessions obertes (sis assamblees), en les que participaren socis, escritors 

i erudits, i en les que se discuti sobre diferents propostes fins que s’arribà a un acort, se 

presentà un proyecte de normativa ortografica valenciana; normes que eren ratificades el 

mateix any i que es publicaren en el Diario de Valencia. 



 

 

La labor llingüistica del pare Fullana es incommensurable, com ho fon la dedicacio a l’orde 

franciscana i a la realisacio de molts diversos treballs d’investigacio. Son mes de 30 els 

treballs de tematica filologica, entre els que es troben edicions, articuls, conferencies, 

comunicacions..., ademes de la gran aportacio de mes de 20.000 cedules de lexic valencià 

que arreplegà de primera ma per les diferents comarques de la geografia valenciana, i que 

cedi per al diccionari que Mossen Alcover, proyecte que est eclesiastic i llingüiste havia 

gestat en Mallorca en 1900, i que començaria a publicar en fasciculs baix el titul de 

Diccionari Català-Valencià-Balear en 1926. Fullana, a pesar de que alguns ara, volent 

desmereixer-lo, el cataloguen d’autodidacta -¿qui no era autodidacta en estes materies en 

eixos temps?- feu mes per la llengua valenciana, la seua codificacio, la seua normativisacio i 

normalisacio que faran molts dels qui s’autocataloguen de “cientifics” perque s’han tret un 

titul de filologia. Les seues obres: Ortografia, Gramatica, Flexio verbal, Vocabulari..., foren i 

son pilars basics per als qui, com ell, rebugen les ingerencies i les imposicionsforanes 

respecte de l’idioma valencià. 

 

Firmà les Bases Ortografiques de 1932 (conegudes 

tambe per Normes de Castello) pressionat i en falta de 

convenciment, puix si be en els seus primers treballs 

llingüistics mantingue una postura unitarista de les 

llengües valenciana i catalana, pronte vira en dita 

concepcio recolzat pels seus profunts estudis, que li 

descobrien mes i mes sobre la singularitat de la llengua 

valenciana, mentres es posaven cada vegada mes al 

descobert les ansies absorcionistes dels catalans, que mai amagaren els seu afany assimiliste i 

impositiu, gens respectuos en lo que alguns consideraven varietats d’una mateixa llengua. La 

firma que estampà en les resenyades Bases la feu en l’anotacio, que considerava adequada ad 

aquell document: “Atés lo carácter provisional...”. La seua disconformitat es traduï en la 

publicacio en 1933 de la segona edicio de la seua Ortografia valenciana, i en que a poc a poc 

anara apartant-se de l’ambient enrarit i de despreci a la singularitat de la llengua valenciana 

que anava prenint cos en algunes entitats, per a acabar anant-se’n a Madrit i no produir ni un 

treball mes sobre l’idioma nostre. 

 

Gojà d’un ample reconeiximent en vida, fon, ademes d’Academic de la RAE, Soci de Merit 

de Lo Rat Penat, Director Honorari del Centre de Cultura Valenciana, congressiste del I 

Congrés de Llengua Catalana, regent de la primera Catedra de Llengua Valenciana en 

l’Universitat, Academic de Numero de l’Academia de la Llengua Catalana, Fill Adoptiu de 

Cocentaina, Fill Predilecte de Benimarfull..., i contà en l’amistat i el respecte d’ilustres 

valencianistes; d’entre molts atres, en la del procer castellonenc Gaeta Huguet Breva, a qui 

l’uni una gran amistat, la de Felip Mateu i Llopis, en qui causà una gran admiracio la seua 

labor docent, o en la del mateix Teodor Llorente Falcó, que li encarregà l’elaboracio d’una 

gramatica per a la llengua valenciana, pensant que era l’unic capacitat per a dur avant esta 

labor. El dia 21 de juny de 1948, a l’edat de 77 anys, moria en Madrit. 

 

J. M. M 

13 de decembre de 2015 

Fullet de “Tots els dies 9”. Activitat que organisa Convencio Valencianista 

“En la translació d’est artícul s’ha respectat la redacció de l’autor” 



 

RACÓ PILOTA VALENCIANA 

 

LLAURAR, SEMBRAR... COLLIR 

 

Pense que només els enamorats del més 

valencià dels deports podem entendre, i a 

voltes comprendre les difícils decisions de 

qui ha de triar; tractem d’entrar en el seu 

cap... N’han de ser sis chicones i onze 

chicons al remat... primer ne preseleccione 

alguns més, vaig veent comportaments, 

actituts, possibilitats de fer-los jugar a 

diverses modalitats com les quatre de 

l’últim Mundial d’Alzira, històric 

d’anteriors europeus o mundials... m’ajuden dos entesos en pilota i decidim. 

 

¿Quin bon aficionat no ha pensat que li faltaven dos-tres noms de jugadors/res?; ¿quí no creïa 

tindre una Selecció més completa? Segurament tots tenim un brinet de raó, pero els resultats 

parlen i dicten sentència, acabem de ser Campeons absoluts masculins del X Mundial 

mentres han segut Campeons absoluts femenins els d’Euskadi..., la majoria no podia saber 

que s’hagué de baixar molt el pes de la pilota, i de badana, per a que molts països competiren 

a frontó valencià, crec que els resultats i les partides confirmen la superioritat dels vascs 

només ficada en qüestió pels valencians en la millor partida entre les dos seleccions. 

 

L’ajustadíssima victoria en Joc Internacional front als magnífics italians i el jagantesc detall 

de cavaller del nostre núm. 1 Xavi Puchol II penjant-li la seua medalla al Jove Diego d’Onda, 

proclamat millor Sub-21 del mundial nos parlen de germanor i positivisme. Venen canvis i 

vorem resultats. 

 

Mentrestant tenim en joc les apassionants Lligues 

Professionals, la 40 a Raspall i la 32 a Escala i Corda 

ya en semifinals quan vos escric, les Lligues 2 a les 

mateixes modalitats que nos estan oferint excelents 

partides seguit seguit; la 2ª Copa de Raspall femení 

d’Èlit que patrocina el president de la Diputació 

d’Alacant, 8 equips i 17 jugadores que viuran la gran 

final l’1 de maig en Benissa, la recent decisió de jugar 

les finals de les Lligues de Llargues i Palma en Xàbia, 

la 36 edició de Frontó Valencià per parelles en la nostra pilota viva que òmpli de bellea els 

rebots en eixes tres parets a la valenciana manera, junt a les partides i homenages d’El Puig 

de Santa Maria; la 48 edició del Trofeu Corte Inglés a Galocha; el campeonat al 7 i mig 

d’escala i corda d’a on; el 40 Autonòmic de Raspall, l’inauguració d’un nou trinquet en 

Agost i sobretot el cant de futur que són els 41 Jocs deportius escolars a diferents modalitats, 

autèntica llabor de sembra que passant en acabant per Tecnificació i Cespiva nos ha guanyat 

el respecte i l’admiració del món sancer. Avant i amunt la Pilota com a raó d’Identitat 

majorment en sa pròpia Llengua Valenciana. 

 

Aureli López   



 

La casa de Roc Chabàs de Dénia mantindrà visible 

l'arc del sigle XVII 
 

En la frontera de l'edifici encara 

són visibles les plaques de 1925 

i 2012 que commemoren la casa 

natal del gran historiador i el 

centenari del seu decés, 

respectivament.  

 

Hi havia una atra possibilitat. 

Podria haver segut molt pijor. 

Pero esta volta, l'història de 

Dénia és una miqueta més 

variada. O, si ho vols vore d'una 

atra manera, menys pobra. El propietari ha optat per deixar a la vista i en bon estat 

arquitectònic l'arc de mig punt del sigle XVII d'inspiració renaixentista que va aparéixer en la 

frontera durant la construcció, mentres s'acometia una important reforma de la casa del carrer 

Major a on va nàixer l'historiador Roc Chabàs en 1844. Açò és una bona notícia. Estos 

elements aquitectònics no sempre tenen un component patrimonial. I no sempre es conserven 

en Dénia. 

 

Est arc havia aparegut durant les obres. També es va deixar en mans del promotor i propietari 

de la casa, de lo manco quatre sigles d'antiguetat decidir a on finalisaria, assignant-li a una 

série de vivendes completament noves.  

 

És cert que no va poder destruir l'arc perque l'únic requisit de l'actual inventari de bens, que 

és un inventari molt indulgent, és que es conserve la frontera. Pero solament li quedaven dos 

opcions: tornar a pintar per complet el mur per a mantindre amagat eixe magnífic símbol 

renaixentiste durant vàries décades més, o deixar-lo expost, valorar-lo i conservar-lo. 

  

L'última opció és la que ha elegit. Per supost, va prendre eixa decisió pel seu conte; no era 

una qüestió de disciplina urbanística de la ciutat. 

 

L'incorporació d'est element patrimonial als atres arcs de mig punt aïllats que fiten el carrer 

Major oferix ara al visitant una visió apassionant de l'época d'esplendor que va viure la ciutat 

baix el duc de Lerma, també marqués de Dénia, incloses les ilustres visites de Felip III.  

 

Tota esta comarca, a l’entorn del municipi, va viure un verdader auge urbanístic en aquella 

época, i en els sigles XVI i XVII es varen construir numeroses alqueríes. Posteriorment, a 

partir de 1800, un nou estil estètic va cobrir la major part d'eixos elements renaixentistes en 

grans finestrals, portals que trencaven els arcs o algeps que els cegava. 

 

Numeroses persones varen desaparéixer en el pas del temps d’este carrer. No obstant, uns 

atres seguixen vivint en el carrer Major o Loreto, i ara se'ls ha sumat el resident de la casa de 

Roc Chabàs. La principal novetat és eixa. 

 



 

 

És difícil precisar qué va ser exactament este viage en el temps. A voltes es necessita un 

arquitecte o un arqueòlec per a detectar senyals renaixentistes en qualsevol frontera.  

El recentment renovat carrer Major pronte contarà en un cartell explicatiu del fascinant 

passat del mateix que, com el seu nom indica, va ser en el seu dia el verdader centre de 

Dénia. 

De la casa original a on va nàixer 

Roc Chabàs (1844-1922) només es 

conserva la frontera despuix de la 

restauració -era lo únic que 

demanava el catàlec-, aixina com 

(teòricament, ya no són visibles) atres 

dos arcs més de mig punt, ubicats en 

el seu interior, i la conservació dels 

quals es va ordenar durant 

l'intervenció arqueològica en el solar 

prèvia a les obres.  

L'antic catàlec permetia derrocar uns 

atres elements interessants com els 

murs de càrrega perimetrals que devien acompanyar ad aquells arcs de l'época de Felip III. 

Per un atre costat s'han trobat dos plaques que estaven ocultes en la frontera (esta volta 

l’obligació de mantindre-les corresponia a l'Ajuntament). La seua recuperació és vital per a la 

memòria colectiva de la ciutat perque sense elles ningú sabria a on estava la casa de Roc 

Chabàs. Una placa recorda que l'historiador va nàixer en est edifici i que allí va ser colocada 

en 1925, poc despuix de la seua mort; una segona molt més moderna 2012, commemorativa 

de la mort de l'historiador. 

L'Ajuntament, per cert, havia debatut 

recentment l'idea de comprar la finca i 

convertir-la en una casa museu com a 

homenage a l'historiador.  

Els germans Fagoga, últims antepassats 

vius de Roc Chabàs (eren nebots 

lluntans), varen posar en venda la 

propietat per 350.000 euros eixe mateix 

any, no obstant, el desig del consistori, 

no es va complir en un moment en el que 

travessava importants dificultats 

econòmiques com a resultat de la crisis 

de la rajola.  

No obstant, s'han conservat alguns elements aïllats que nos recorden el passat significat de 

l’edifici, encara que, com dia al principi d'este relat, les coses podrien haver segut molt pijor. 

Roc Chabàs Associació 

 

 



 

PARAULA D'OC 2023 

 

Com es norma, en giner, ha aparegut la 

revista Paraula d’Oc 2023, enguany 

dedicada al centenari de Joan Fuster, el qual 

ha estat ben publicitat per la Generalitat 

Valenciana en 2022. En un atre moment 

parlare de l’hipertrofia hagiografica –ad 

nauseam– del fusterianisme militant, dels 

que ‘passaven per alli’ i dels neofusterians. 

S’ho mereix. 

No soc llector de Fuster (algunes obres i 

una part de la correspondencia historica que 

m’interessava –en Casp i en Adlert–), pero 

el director de la publicacio Lluís Fornés me 

convidà i he colaborat. Alguns no estem per 

a perdre ‘menjades’... per l’edat. 

Fornés expongue les seues idees 

idiomatiques en La Valéncia occitana (1995, editat per l’Ajuntament de Valencia), el 

‘llemosinisme’, de llarga tradicio en les nostres terres. Abans participà (1993) en el seminari 

de llengua i lliteratura de la Real Acadèmia de Cultura Valenciana en Gandia, en una 

apologia sobre «La llengua valenciana» (1994). M’havia sorpres que algu de la ‘atra banda’ 

com ell s’interessara per una qüestio que no favoria massa el plantejament glossoidentitari 

catalaniste. 

Ell era assessor en Radiotelevisió Valenciana i yo era redactor en Ràdio 9 i coincidirem, fa 

un cabaç d’anys (vora 30), en un tribunal d’oposicions de periodistes-redactors de Canal 9. 

Li conti que a principis dels 80 tambe m’havia preocupat per coneixer de prop eixa realitat 

idiomatica i historica. Laura Garcia, Xavier Navarro i yo anarem dos estius consecutius a 

terres llenguadocianes, a les escoles d’estiu, per a vore qué era allo (gracies a dos 

subvencions que la Conselleria d’Educacio, dirigida per Ampar Cabanes, concedi a la seccio 

valenciana de la Lliga Espanyola de l’Ensenyança que dirigia Francisco Mengual, un 

socialiste historic depurat en 1981 per ser valencianiste). 

Des d’aquelles oposicions hem mantengut la relacio i ademes colaboravem en el 

diari Levante-EMV. No ha segut permanent, pero les circumstancies de la vida a voltes te 

duen per a on volen. Passat el temps hem recuperat un major contacte. 

De sa trayectoria vital polifacetica remarcare la constancia i la tolerancia de les quals fa gala. 

I ha experimentat la censura en persona (com un servidor). Coneix la meua opinio i les 

discrepancies que tenim li les he senyalades en privat, pero ha demostrat que confia en els 

valencians i les valencianes i els valora. Caracteristiques que no es poden dir de la majoria 

dels defensors de ‘la nostra llengua’ i ‘la nostra cultura’. 



 

Son mes de dos decenis que en esforç i diners ha anat obrint el camp del paradigma 

occitaniste. Apunte que com a tal, encara no s’estilava massa, ya el vaig resenyar en una 

comunicacio al V Congrès International de l’Association Internationale d’Etudes Occitanes / 

Toulouse à la croisée des cultures (1996). Aixina ha anat fent un cami que quedara ahi. Es la 

seua obra –juntament a la d’uns atres investigadors– i es molt important, siga conscient o no. 

En este numero trobem: «De cultura valenciano-occitana», de Lluís Fornés; «Un mon de 

noms. Un mon de conflictes», d’Antoni Fontelles; «La clau de volta del llemosinisme 

demogràfic», de Joan Martinis i Jaume Martinis; i «La Valéncia churra i Joan Fuster», de 

Josep Carles Laínez; a banda hi ha resenyes bibliografiques de dos llibres, u de Jordi 

Colomina sobre la llengua de sant Vicent Ferrer (Joan Carles Laínez) i un atre d’Antoni 

Fontelles sobre els Països Catalans (Manuel Gimeno). Recomane la llectura de la revista 

perque es bo vore uns atres plantejaments, siguen critics, contraris o partidaris. Sempre es 

depren alguna cosa. 

Podra agradar-nos o no la proposta, podran ser de major o de menor calitat els treballs, 

podran ser mes convincents o menys, podran ajudar o no a resoldre conflictes 

socioidentitaris, podran contribuir molt o poc al pluralisme epistemic... pero hi ha dos 

qüestions significatives, el respecte intelectual i la valoracio personal, que no son poca cosa 

en temps de crispacio, segregacio intelectual, pensament unic, censura o ocultacio. 

Antoni Fontelles i Fontestad es Mestre (titulat) i Llicenciat en Comunicacio 

Audiovisual. Té estudis de periodisme, de filologia i de sicologia. 

 

 

 

LA LLEGENDA DE LES TRESCENTES 

DONZELLES 

Conten les gents que Jaume I va prometre 

als seus soldats abans d'acometre la presa 

de la ciutat de Valéncia que els primers en 

entrar mereixerien l'honor de repoblar la 

ciutat en dònes portades dels seus pobles 

d'orige. Va ser sobre tres lleidatans que va 

recaure tal distinció, i aixina es va fer 

vindre a trescentes donzelles lleidatanes. 

Immediatament se celebraren sèt 

matrimonis els caps dels quals i inicials dels seus llinages, varen passar a la posteritat 

esculpits en pedra en la Porta del Palau de la Catedral valenciana. 

Com totes les llegendes, pot hi haura una part verídica, pero allò de les 300 donzelles està 

més que documentat que és això, un conte infantil sense ningun recolzament documental. 

Roc Chabàs Associació 



 

Pensament unic i pensament critic 

Vivim en una societat en la qual la classe politica s’ompli la 

boca en paraules com llibertat, democracia, feminisme i 

tantes atres, pero en realitat no solen ser mes que paraules 

buides, mensages sense contingut. La veritat es que fa molts 

anys que estem instalats en el pensament unic, en uns mijos 

de comunicacio en els que ya fa temps que desaparegueren 

els debats i l’intercanvi d’idees. 

Recorde ara quan hi havia programes com “La clave” (1976-

1985), que presentava José Luis Balbín, al que eren invitats 

politics, intelectuals… de diverses sensibilitats, a on podiem 

vore coloquis oberts sense censura, pero com poder politic i 

pensament critic no es duen massa be, el programa presentat 

per Balbín tancà les portes –per a vergonya de qualsevol societat lliure i democratica– a 

instancies del director general de RTVE José Maria Calviño (pare de l’actual ministra Nadia 

Calviño), durant el govern de Felipe González. 

Quan referixc aço, em ve en seguida a la memoria la fantastica frase que li vaig oir a 

Atahualpa Yupanqui –l’any següent al tancament del programa–: “La democracia no es un 

discurso, es una conducta” (Radio Exterior de España, octubre, 1986). Quanta rao tenía. 

En aquella epoca, com s’ha fet sempre, tambe s’intentava impondre el pensament unic, pero 

es cert que durant uns anys hi hague un chicotet badall –“La clave”– pel qual entrava un poc 

de llum. 

Hui tenim la televisio, la radio, la prensa, etc., venuts al poder a canvi de subvencions, i 

l’informacio o no arriba als ciutadans o molta de la que arriba ho fa absolutament adulterada. 

Has d’escorcollar pel teu conte (Internet, llibres…) i buscar informacio que et vaja obrint el 

cami cap a la veritat. 

Els governs (de tots els colors), en qualsevol moment de l’historia, han tractat d’impondre 

eixe pensament que per ad ells es una bona ferramenta que els ajuda a perpetuar-se en el 

poder. 

Segons Aristotil, el ser huma es un animal que pensa (i que dubta), per aço no es pot entendre 

com hui en dia hi ha tanta gent adscrita al pensament unic. Ara, tambe es cert que esta 

filosofia de vida es la mes comoda: els que la practiquen van a favor de corrent i no han de 

calfar-se el cap, els ho donen tot fet i nomes has d’engolir-s’ho. Per contra, aquells que no 

combreguem en tot aço tenim el cami ple d’esculls, tot son dificultats. Per molt be que façam 

les coses i el sacrifici siga gran, no va a ser reconegut, perque som ‘invisibles’. Ya 

s’encarrega el poder de que la nostra opinio no sure, perque aquells que busquem la veritat 

sempre hem segut ‘personages’ incomodos. Aci podem recordar a Antonio Gramsci i la seua 

coneguda frase: “dir la veritat es revolucionari”, mes encara –afigc yo– si vivim en una 

societat presidida per la mentira. 

 



 

Si analisem el mon valencianiste –l’unic que pot ser-ho, el d’obediencia estrictament 

valenciana–, vorem que s’han publicat molts llibres en Normes d’El Puig (vora mil 

cinccents) en els ultim quaranta anys i no sol apareixer mai ni una sola mencio ad ells, ni en 

prensa ni en televisio. En les instancies oficials contraries ad esta normativa ortografica 

saben massa be que te mes pes del que hagueren volgut, i com no la poden combatre ni 

descalificar en arguments, l’invisibilisen de totes les maneres possibles. Pero aço no tindria 

exit sino contaren en la colaboracio de molts valencians que, incomprensiblement, son fidels 

seguidors d’eixe pensament unic antivalencià impost per les elits politiques i culturals. 

La gent que fa seu el pensament critic analisa, dubta, comprova, evalua… abans de donar 

com a bo qualsevol argument, buscant sempre acostar-se a la veritat. Aço contrasta clarament 

en aquells atres que accepten tot lo que els diuen –des dels poders publics, els mijos de 

comunicacio, l’universitat…–, ho donen tot per bo i no es qüestionen res. No tenim mes que 

llegir –i ho recomane– a autors com Bertrand Russell, Karl Popper o Noam Chomsky, entre 

molts atres, i vore quíns son els seus pensaments sobre la societat, el poder, la classe politica, 

etc. Llegint-los vorem clarament com coincidixen en moltes coses, pero yo ne destacaria dos 

d’elles que me pareixen fonamentals: ser critic sempre en el poder establit –sense importar 

qui governe– i buscar la veritat en tots els arguments possibles, fent mencio sempre a les 

fonts i, finalment, deixant que siga l’individu el que trie lliurement el seu cami. Tot aço es, 

precisament, de lo que està orfena la societat actual. 

L’universitat valenciana que hauria de ser una agora de debat obert i democratic es troba 

‘instalada’ en les antipodes. Des de fa molts anys, l’adoctrinament clarament antivalencià dut 

a terme en materia identitaria no reforça, precisament, el sentiment de pertinencia ad esta 

terra, ni l’orgull de sentir-se valencià. Nos troben davant d’un espai tancat a on s’impon, una 

volta mes, el pensament unic. 

Si obriren les finestres i entrara l’aire pur del debat, la reflexio i el qüestionament d’idees, les 

tesis impartides en el proces d’adoctrinament, en ser contrastades, podien caure pel seu propi 

pes. Per este motiu no hi ha cap d’interes en que l’universitat siga un espai obert i 

democratic, com ho hauria d’haver segut sempre. Hi ha eixemples de sobra en la societat 

actual en els que s’evidencía la falta de democracia. El conflicte identitari que patim els 

valencians no existix per a les televisions, radios i diaris d’ambit estatal. Hi ha 

una omertà imposta per interessos politics, i el problema valencià no ix mai, sent una qüestio 

desconeguda per a l’immensa majoria. 

La televisio autonomica valenciana tampoc es una excepcio, en “Canal 9”, abans, i en “À 

Punt”, ara, no hem vist un sol debat en el que es pogueren contrastar opinions diverses sobre 

l’identitat i la llengua dels valencians. No interessa, perque quedarien al descobert totes les 

mentires en les quals s’ha falsejat l’historia, sobre tot durant els ultims quarantacinc anys. 

Esta es la situacio que nos toca viure als valencians, tant en l’ambit estatal com en 

l’autonomic. Nomes una presa de consciencia colectiva majoritaria, en clau estrictament 

valenciana, podria revertir l’estat de les coses. Si conseguim aço els primers beneficiats en 

tots els aspectes, que ningu ho pose en dubte, serem els valencians. 

Manuel Gimeno Juan, filolec i escritor 
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